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 سیاست خارجی هر کشوری در امتداد سیاست های داخلی است، 
اما در عین حال به نظر می رسد که ایران یک تجدید نظر کلی در 
سیاست خارجی خود انجام داده است که می توان گمانه زنی هایی در 
این زمینه مطرح کرد که چرا این تجدید نظر انجام شده است. اما در 
ارتباط با منطقه گرایی و سیاست های منطقه ای یکی از اهداف عمده 
سیاست خارجی ایران به ویژه دولت سیزدهم این بوده که یک روابط 
عمده و خوبی با کشورهای همسایه و مسلمان داشته باشیم. بنابر این 
به نظر می آید که ما اگر بخواهیم با همین بضاعت منابع ملی که داریم 
با توجه به تحریم ها به کار توسعه خودمان نیز برسیم در واقع به یک 
دنیای به دور از تنش نیاز داریم یک سیاست خارجی که بتواند آرامش 
را در خارج از مرزهای کشورمان خصوصا در منطقه به ارمغان بیاورد. 
لذا این لازمه توسعه هر کشوری است. خصوصا کشوری که منابع 
ملی محدودی دارد و در ضمن دچار تحریم هایی شده که به راحتی 
نمی تواند با دنیای خارج داد و ستد کند. این جزو ملزومات سیاست 
خارجی کشوری است که بخواهد در راه توسعه و... قدم بردارد و در 
خارج از مرزهای خود به یک آرامشی دست پیدا کند که بتواند به 
کارهای خود برسد. اما حال اینکه که چرا ایران در این مرحله آمده 
و یک تجدید نظر کلی در سیاست خارجی خود کرده تا حدودی به 
یکسری ضروریات بازمی گردد. ایران خواه ناخواه یکسری جهت گیری 
خاصی در سیاست خارجی خود داشته و اینکه نفوذ منطقه ای خود 
را در عراق، سوریه، لبنان و... حفظ کند. حال یک دشمنی هم با رژیم 
صهیونیستی به عنوان دشمنی که مرتب در امور ایران کارشکنی 
می کند  هستیم. لذا صهیونیست ها سیاستی تهاجمی علیه ایران در 
پیش گرفته اند. چنانکه روابط خوبی با عربستان، امارات، بحرین و... 
برقرار کرده و این نفوذ را به صورت گاز انبری به همسایگان شمالی 
ایران نیز سرایت داده، با آذربایجان سفیر مبادله کردند و رفت و آمد 
دارند و در مسائل امنیتی نیز نشست هایی دارند. لذا با وجود این 
تهاجم سیاسی و دیپلماتیک که صهیونیست ها پیش گرفته اند ایران 
نیز ضرورت دیده تا روابط خود را با کشورهای همسایه خصوصا 
کشورهای حوزه خلیج فارس بهبود ببخشد. برای همین امر نیز در 
احیای روابط با عربستان سعودی پس از 7 سال واسطه گری چین 
را پذیرفت. به زودی نیز روابط دیپلماتیک برقرار و سفارتخانه های 
دو کشور باز خواهد شد. همین طور با امارات به گونه ای روابط بهتر 
می شود و این امکان وجود دارد که با بحرین و امارات نیز مستقیم 
یا با واسطه ارتباطات برقرار شود. بنابر این یک ضرورتی هم ایجاب 
می کرد که ایران روابط دیپلماتیک خود را با حوزه خلیج فارس برقرار 
کند. همین طور در ارتباط با افغانستان نیز باید این روابط منطقه ای 
را تقویت شده ببینیم. ایران در خصوص افغانستان واقع گرایی را در 
پیش گرفت به جای اینکه بر مسائل دیگری پافشاری کند سعی شده 
تا طالبان را به نحوی  رفتار نماید که در مرزهای شرقی کشورمان 
امنیت برقرار شود و خیال جمهوری اسلامی ایران از مرزهای شرقی 
راحت باشد. بنابراین آنچه که اتفاق می افتد این است که ایران 
ضرورت دید با توجه به اینکه می خواهد در جهت توسعه، پیشرفت 
و منافع ملی خود حرکت کند لازم بود که آرامش را در حوزه خلیج 
فارس برقرارکند که خیال چینی ها و آنهایی که می خواهند در ایران 
سرمایه گذاری کنند راحت شود که امنیت دراز مدتی در حوزه خلیج 

فارس خواهیم داشت. 

 بهبود روابط منطقه ای؛ آرامش در سیاست خارجی
یادداشت

  بیانیه مشترک 
مذاکرات چهارجانبه 

مذاکرات چهارجانبه وزرای دفاع 
فدراسیون روسیه، جمهوری اسلامی 
ایران، جمهوری عربی سوریه و جمهوری 
ترکیه 25 آوریل سال جاری در مسکو 
برگزار شد. درجریان این مذاکرات 
اقدامات فعلی در زمینه تحکیم امنیت 
در جمهوری عربی سوریه و عادی سازی 
روابط جمهوری ترکیه مورد بحث و 
بررسی قرار گرفت. در این مذاکرات توجه 
ویژه ای به موضوع مبارزه با تمام اشکال 
تهدیدات تروریستی، مبارزه با داعش 
و سایر گروه های افراطی در سرزمین 
سوریه صورت گرفت. در نتیجه مذاکرات 
طرف ها بر تمایل خود در حفظ تمامیت 
ارضی سوریه و لزوم فعال سازی تشریک 
مساعی برای بازگشت هر چه سریع تر 
آوارگان سوری به کشور خود تأکید 
کردند. وزرای دفاع چهار کشور همچنین 
به طور خاص، لزوم گفت وگوهای سازنده 
درفرصت موجود و لزوم تداوم آن به نفع 
صلح و ثبات پایدار در جمهوری عربی 
خاطرنشان  را  منطقه  کل  و  سوریه 

ساختند. 

 امیرعبداللهیان 
عازم عمان شد

وزیر امور خارجه کشورمان در دیدار 
با مقامات عمانی، علاوه بر موضوعات 
روابط دوجانبه، در خصوص مسائل مهم 
منطقه ای و بین المللی نیز به گفت وگو و 
تبادل نظر خواهد پرداخت. پیش از این 
پایگاه خبری النشره اعلام کرد که حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر خارجه ایران امروز 
)چهارشنبه( در سفری رسمی وارد لبنان 
خواهد شد. این پایگاه خبری اعلام کرد 
که سفر امیرعبداللهیان دو روزه خواهد 
بود و با مسئولان لبنانی دیدار و گفت وگو 
خواهد کرد. وزیر خارجه ایران قرار است 
روز پنجشنبه با نبیه بری، رئیس پارلمان 
لبنان و نجیب میقاتی، نخست وزیر دولت 
پیشبرد امور لبنان و عبدا... بوحبیب، وزیر 

خارجه این کشور دیدار خواهد کرد. 

  اقدام جدید آمریکا 
علیه ایران

 وبگاه وزارت امور خارجه آمریکا در 
ادامه سیاست های مداخله جویانه این 
کشور در قبال امور داخلی ایران، به ویژه 
در چند ماه اخیر، در بیانیه ای اعلام کرد 
که »تداوم نقض حقوق بشر در ایران« 
را محکوم می کند. وزارت امور خارجه 
آمریکا در این بیانیه اعلام کرد که علیه 
۱۱ تن از مقامات ایرانی محدودیت های  
صدور روادید اعمال کرده است که مدعی 
است مسئول »سوء رفتار، بازداشت 
مشارکت کنندگان در اعتراضات بوده اند 
یا شریک جرم آن بوده اند.« در این بیانیه 
آمده است که وزارت خزانه داری آمریکا 
هم چهار نفر را در ایران با ادعای »مرتبط 
بودن با نقض حقوق بشر در ایران«  
تحریم کرده است. طبق اعلام وزارت 
امور خارجه آمریکا، وزارت خزانه داری 
این کشور، همچنین شورای عالی فضای 
مجازی را تحریم کرده است. در این بیانیه 
اشاره شد که این اقدامات تحریمی جدید 
علیه ایران در هماهنگی کامل با انگلیس 

انجام شده است. 

روند قانونی تشکیل مجمع 
»رصتا« طی شده است؟

رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس 
ضمن انتقاد از اقدام جدید ساترا برای 
تشکیل مجمع »رصتا«، در نامه ای به وزیر 
کشور خواستار توضیح درباره روند شکل 
گیری این مجمع شد. در نامه مجتبی 
توانگر آمده است: هنوز جوهر مصوبه 
مجلس شورای اسلامی، در تصویب 
قانون نحوه تشکیل و فعالیت تشکل های 
صنفی- تخصصی خشک نشده، سازمانی 
که طبق نظریه شورای نگهبان به شماره 
۹7۹/2۱/7۹، در صلاحیت آن تردید و 
ابهام فراوان وجود دارد)سازمان تنظیم 
مقررات صوت و تصویر فراگیر- ساترا( 
و هیچ قانون وظایف و اختیارات مصوبی 
نیز ندارد در حال تشکیل مجمعی موسوم 
به رصتا)مجمع رسانه های صوت  و تصویر 
فراگیر ایران( متشکل از اشخاص به 
اصطلاح بخش خصوصی است. از آنجا 
که مطابق با قانون فوق الذکر صلاحیت 
صدور مجوز اولیه و پروانه فعالیت و نحوه 
نظارت بر اینگونه تشکل ها به کارگروهی 
مستقر در وزارت کشور واگذار شده است، 
صراحتا پاسخ دهید اولاً روند قانونی در 
خصوص این مجمع طی شده است یا 
خیر؟ و ثانیاً اگر موضوع سازمان مردم 
نهاد)موارد استثنا قانون مندرج در ماده 
2۰ آن است( است آیا به این عنوان از 
وزارت کشور مجوز اخذ کرده است یا 
خیر؟ و ثالثا اگر پاسخ منفی است صراحتا 
بفرمایید وزارت کشور برای جلوگیری از 

نقض آشکار قانون چه کرده است؟

علی اصغر زرگر  
کارشناس مسائل بین الملل 

ویــــژه

خبــــر

 

 

 

 

 سید محمد خاتمی:
 »جمهوری« تاریخ و معنا و لوازمی دارد

آرمان ملی: سید محمد خاتمی  روز گذشته  با تعدادی از فعالان 
سیاسی، فرهنگی، اجتماعی و رسانه ای دیدار نوروزی داشت. در این 
دیدار سیدمحمد خاتمی با مدعوین گفت وگو کرد. وی در این دید و 
بازدید نوروزی با اشاره به شرایط امروز ایران و تفاوت میان براندازی و 
اصلاح طلبی عنوان کرد: بسیاری از اشکالات نظام جمهوری اسلامی 
امروز روشن شده است و اشکالات و ایرادات آن از چند دهه پیش آرام 
آرام خود را نمایان کرده بود و دقیقا به همین خاطر هم ضرورت و 
نیاز به اصلاح از همان سال های دهه 7۰ احساس شد. رئیس جمهور 
پیشین ایران با اشاره به ترکیب و مفهوم جمهوری اسلامی گفت: 
جمهوری تاریخ و معنا و لوازمی دارد. از دوران روم باستان، یونان و 
تا به امروز جمهوری به اشکال مختلف وجود داشته و توسعه یافته 
است و امروز اشکالی از آن در جهان وجود دارد و در حکمرانی موفق 
بوده اند. وی ادامه داد: اینکه جمهوری اسلامی در ایران معنا دارد 
یا ندارد، باید در مورد آن بحث شود و مدافعان آن دلایلی دارند و 
معتقدان به ضدیت عرف و دین نیز برای خود فکت و استدلال دارند، 
اما شخصا معتقدم نسخه اسلام سازگار با عرف، اشکالی را ایجاد 
نمی کند. خاتمی در مورد مردم سالاری دینی به مزاح گفت: متاسفانه 
اولین بار من از این مفهوم استفاده کردم، اما منظور ما از مردم سالاری 
همان دموکراسی و از دینی بودن همان اخلاق دینی سازگار با عرف 
بود. امروز شاهدیم جمهوری اسلامی به سمت حکومت اسلامی 
تمایل پیدا کرده است. رئیس دولت اصلاحات با ذکر خاطره ای از 
اول انقلاب و دوران حیات امام)ره(، اضافه کرد: »یکی از فرماندهان 
ارتش در همان روز های ابتدایی بعد پیروزی انقلاب - که فکر می کنم 
تیمسار مصطفی رحیمی! بود- نگران کلمه جمهوری اسلامی بود و 
به امام نامه نوشت و نگرانی خود را با ذکر دلایلی ابراز کرد. وی عنوان 
کرد: من شخصا پیگیر نامه بودم و می خواستم بدانم حضرت امام چه 
نظری دارند. از مرحوم احمد آقا پرسیدم چه شد. سید احمد آقا به من 
گفت، امام نه یک بار که دوبار نامه را مطالعه کرد و گفت به رحیمی 
بگویید منظور از جمهوری اسلامی، حکومت آخوندی نیست، این 

مردم نگرانند اسلام با جمهوری سازگار نباشد. 

امام جمعه دستور پلمب ندهد 
امام جمعه قشم به شخصه از پاساژها دیدن و برای مغازه هایی که 
 مشتریان بدحجاب در آن حضور دارند، دستور پلمب صادر می کند. 
سیدرضا اکرمی، عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت گفت: خطیب 
جمعه باید مسائل روز محلی، ملی و بین المللی را مطرح کند که این 
مسائل در زمان های مختلف فرق می کند با توجه به مناسبت ها امام 
جمعه می تواند به صورت متن مسائل را مطرح و تذکر دهد. امام 
جمعه می تواند از طریق تذکر و نه دستور به موارد مذکور ورود پیدا 
کند. کار امام جمعه پلمب نیست بلکه تنها می تواند تذکر دهد. 
اقدام قانونی باید توسط قوه قضائیه، قوه مجریه و امثالهم انجام شود.

حمید  ملی-  آرمان   
دولت  مواجهه  شجاعی: 
و مجلس در خصوص برخی 
مسائل به ماجرایی کش دار 
و تکراری تبدیل شده است. 
استیضاح  داستان  دیروز  تا 
وزیر  فاطمی امین  سیدرضا 
صمت دولت رئیسی در میان 
بود و پس از کش و قوس های 
بسیار بالاخره استیضاح با 4۰ 
امضا اعلام وصول شد. اما به 
محض اینکه این اتفاق افتاد 
به سرعت بحث تفکیک وزارت 
صمت و ارائه لایحه تشکیل 
وزارت بازرگانی به میان آمد. 
سناریویی که سال گذشته نیز 
نعل به نعل پیاده شد. منتهی با 

یک تفاوت و آن هم اینکه سال گذشته در جریان 
نخستین استیضاح وزیر صمت این اتفاق رخ 
داد و قالیباف در جایگاه رئیس مجلس از تعامل 
دولت و مجلس برای تفکیک وزارت صمت و 
ایجاد وزارت بازرگانی خبر داد و حتی به این نکته 
تاکید کرد که دولت فرصت دوماهه ای خواسته 
تا علاوه بر ارائه لایحه تشکیل وزارت بازرگانی دو 
وزیر نیز برای وزارتخانه های صنایع و معادن و 
تجارت و بازرگانی معرفی کند. همین مساله نیز 
بر استیضاح وزیر صمت تاثیر گذاشت و در نهایت 
این استیضاح رای نیاورد و فاطمی امین در وزارت 
صمت ماندگار شد. البته پیش از آن نیز به نظر 
می رسید که پیشنهاد دولت صرفا برای گذشتن 
از ماجرای استیضاح وزیر بود. چه اینکه چندی 
بعد موید این سخن از جانب خود دولتی ها رسید 
و بهادری جهرمی؛ سخنگوی دولت در نشست 
خبری خود اظهار داشت که قرار نیست تغییراتی 
در دولت صورت گیرد. این شد که بسیاری از 
نمایندگان نیز از این مسائل تحت عنوان فرار به 
جلو دولت یاد کردند و در مقاطع مختلف بحث 
استیضاح مجدد فاطمی امین را مطرح نمودند. 
تا اینکه پس از رفت و آمدها و کش و قوس  های 
بسیار طی روزهای گذشته این استیضاح اعلام 
وصول شد. این در حالی است که از هفته گذشته 
تا کنون بین دولت و مجلس مواضع متغیری در 
خصوص تعیین تکلیف مساله تشکیل سازمان 
بازرگانی یا ارائه لایحه وزارت بازرگانی مطرح 
شده است. چنانکه دولتی ها برای قرار نگرفتن 
تحت نظارت مجلس به دنبال ایجاد سازمان 
و مجلسی ها نیز برای اعمال نظارت بیشتر به 
دنبال لایحه در جهت تشکیل وزارت بازرگانی 
بوده اند. نکته  این ماجرا اینکه در میانه  بسیاری 
از مشکلات اقتصادی، معیشتی، اجتماعی و... 
یک سال دولت و مجلس به پاسکاری ماجرای 
تشکیل وزارت بازرگانی گذشته و به تازگی نیز 

رئیس قوه مقننه به رئیس قوه مجریه برای ارائه 
لایحه دوفوریتی برای احیای وزارت بازرگانی نامه 
نوشته است. امری که هنوز هم معلوم نیست قرار 

است اجرایی شود یا خیر. 
 نامه قالیباف به رئیسی

سخنگوی هیات رئیسه مجلس از نامه رئیس 
مجلس به رئیس جمهور برای تدوین لایحه دو 
فوریتی تشکیل »وزارت بازرگانی داخلی و تنظیم 
بازار« خبر داد. سیدنظام الدین موسوی در جمع 
خبرنگاران با تاکید بر ضرورت هم افزایی مجلس 
و دولت برای حل مسائل مردم و با اشاره به 
دیدگاه مثبت رئیس جمهور برای تشکیل وزارت 
بازرگانی داخلی که در دیدار مشترک دولت و 
مجلس مطرح شد، گفت: اخیرا رئیس مجلس 
شورای اسلامی نامه ای به آیت ا... رئیسی ارسال 
کرده که در آن با اشاره به تشخیص دولت برای 
تشکیل ساختاری مستقل برای بازرگانی داخلی 
و تنظیم بازار و دیدگاه رئیس جمهور مبنی بر 
نبود تفاوت بین تشکیل سازمان یا وزارت در این 
زمینه، از دولت خواسته شده تا لایحه تشکیل 
وزارت بازرگانی داخلی و تنظیم بازار به صورت 
دو فوریتی به مجلس ارائه شود. موسوی اضافه 
کرد: با توجه به موافقت رئیس جمهور با تشکیل 
وزارتخانه، نمایندگان به دو فوریت لایحه تشکیل 
سازمان بازرگانی رأی ندادند و به نظر می رسد 
اکثریت نمایندگان با تشکیل وزارت بازرگانی 
داخلی موافق هستند. به همین دلیل در صورت 
ارائه لایحه دو فوریتی توسط دولت در این زمینه، 
در سریع ترین زمان ممکن شاهد شکل گیری این 

ساختار جدید خواهیم بود.
 دولت لایحه بدهد

یک فعال سیاسی اصولگرا در خصوص نحوه 
تعامل دولت و مجلس برای تشکیل وزارت 
بازرگانی اظهار داشت: به اعتقاد من نامه ای که 
آقای قالیباف به رئیس جمهور نوشته طبیعی 
است. به هر جهت وزارتخانه ای که در گذشته 

سه وزارتخانه مجزا بوده و تبدیل 
به یک وزارتخانه شده و وزیری 
هم که در این مسئولیت نشسته 
نتوانسته انتظارات را برآورده کند 
موجب شده تا مجلس به سمت 
ایجاد شرایط برای تشکیل وزارت 
بازرگانی برود. چرا که گستردگی 
کار صنعت، تولید و تجارت کار 
بسیار پیچیده و سنگینی است. 
لذا رئیس مجلس خواسته این 
نکته را به قوه مجریه منتقل 
کند که دولت اندیشه ای راجع 
به این موضوع کند. امیررضا 
واعظ آشتیانی به »آرمان ملی« 
گفت: راهکار این است که دولت 
لایحه ای برای تفکیک بدهد، اما 
اگر قوه مجریه تمکین نکند و 
نمایندگان مجلس به این جمع بندی برسند که 
تفکیک این وزارتخانه نیاز است می توانند این کار 
را در قالب طرح انجام دهند. وی افزود: در گذشته 
نیز این طرح را شاهد بودیم و ایجاد وزارت ورزش 
و جوانان طرح مجلس بود که در زمان آقای 
احمدی نژاد عملیاتی و وزیر مربوطه معرفی شد. 
این حق نمایندگان مجلس است که یا خودشان 
طرح دهند یا اینکه از دولت درخواست کنند که 
لایحه دهد. معاون وزیر صنعت در دولت نهم 
بیان کرد: مجلس می خواهد طرح بدهد و اگر 
دولت لایحه ندهد قطعا مجلس به همین سمت 

خواهد رفت. 
 معلوم نیست تفکیک وزارت صمت هم 

جواب دهد
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط 
با مسائل و حواشی پیرامون تشکیل وزارت 
بازرگانی و نوع نگاه مجلس و دولت به این مساله 
بیان کرد: امروز در کشورمان شاهد کارهای 
سلیقه ای هستیم و دلیل این کارهای سلیقه ای 
نیز این است که کارها بر اثر نظرات افرادی است 
که نظرات غالبی دارند. از جمله این نظرات 
ادغام ها و تفکیک ها در وزارتخانه هایی است که 
تاکنون انجام شده است. علی محمد نمازی به 
»آرمان ملی« گفت: اساسا هیچ گاه هم توجه 
نکرده اند که این ادغام هایی که انجام شده هیچ 
گونه سنخیتی با هم ندارد. دولت همفکر دولت 
فعلی یعنی دولت احمدی نژاد این ادغام ها را 
انجام داده و حال چطور شده که این دولت و 
مجلس که همسو و همفکر با آن دولت هستند به 
دنبال تفکیک وزارتخانه  هستند؟ وی افزود: حالا 
فکر می کنند اگر به تفکیک روی بیاورند و وزارت 
بازرگانی را مجددا تشکیل دهند همه چیز درست 
می شود. در حالی که باید به دولت یادآور شد که 
معلوم نیست این تفکیک ها نیز جواب بدهد و باید 

به سمت وزیر کارآمدتر رفت.

چالش های پیرامون تشکیل وزارت بازرگانی در گفت وگوی کارشناسان با »آرمان ملی« 

پاسکاری دولت و مجلس برای تولد وزارتخانه جدید
      قالیباف برای لایحه دوفوریتی به رئیسی نامه نوشت

     امیررضا واعظ آشتیانی: دولت لایحه ندهد، مجلس طرح خواهد داد
   علی محمد نمازی: معلوم نیست تفکیک وزارت صمت هم جواب دهد

 شرایط بهتری در زندگی
مردم حاکم می شود

  معاون پارلمانی رئیس جمهور 
وحدت و همدلی همه ارکان نظام در 
مسیر خدمت به مردم و رفع مشکلات 
کشور را مورد تاکید قرار داد و اظهار 
کرد: در لبیک به توصیه های مقام 
معظم رهبری در خصوص همدلی 
و هم افزایی روزافزون همه ارکان 
نظام به ویژه قوای سه گانه و تمرکز بر 
حل مشکلات کشور به جای حاشیه 
سازی، شرایط به نفع مردم تغییر 
کرده و وضعیت بهتری بر کشور 
و زندگی مردم حاکم خواهد شد. 
محمد حسینی خاطرنشان کرد: 
دستگاه های  مسئولین  بی تردید 
مختلف و دولتمردان در پاسخ به 
بصیرت و ایستادگی مردم در مقابل 
توطئه های بدخواهان، وظیفه خود 
می دانند مشکلات و گرفتاری های 
مردم را با تلاش مضاعف و مستمر 

برطرف کنند.

از گلزار و رهنما تا قلعه نویی، باقری و منصوریان 

نقره داغ سلبریتی ها !
دستیابی سپاه به بالاترین 

سطح از توانمندی ها

بخشودگی ها آسیب های وارده 
به جامعه را ترمیم می کند

سپاه  کل  فرمانده  جانشین   
انقلاب  پاسداران  سپاه  گفت: 
سازمانی  بی نظیرترین  اسلامی 
الهی  مردی  توسط  که  است 
همچون امام خمینی)ره( به وجود 
آمده و تأسیس شده و سی و چند 
سال هم است که مرد الهی دیگری 
آن  عزیز  خامنه ای  امام  یعنی 
را فرماندهی می کند؛ سازمانی 
که هم اکنون به بالاترین سطح از 
توانمندی هایی که تصور می شده، 
دست پیدا کرده است. سردار علی 
فدوی افزود: افزایش توانمندی های 
سپاه در همه زمینه های مادی و 
عبارت  به  است؛  بوده  معنوی 
دیگر، وقتی توانمندی های مادی 
و معنوی در کنار هم قرار گیرند، 
قدرتی را به وجود می آورد که هیچ 
توانمندیِ شیطانی مانند توانمندی 
آمریکایی ها و صهیونیست ها هم 
نمی تواند در برابر آن دوام بیاورد. 
جانشین فرمانده کل سپاه درباره 
شاخصه مهم سپاه هم بیان کرد: 
شاخصه مهم سپاه خدمتگزاری 

است.

امور داخلی   عضو کمیسیون 
کشور و شوراها در مجلس تاکید 
کرد: اقدام رئیس جمهور در ابلاغ 
ضوابط بخشودگی ها به دنبال دستور 
مقام معظم رهبری جای تحسین 
داشته و قطعا این نگاه ضمن القای 
پیام مهربانی به جامعه تاثیرات مثبتی 
در جامعه برجای خواهد گذاشت. 
جلال رشیدی کوچی با اشاره به اعلام 
ضوابط بخشودگی مرتکبان اعمال 
خلاف قانون در ناآرامی های اخیر از 
سوی رئیس جمهور، بیان کرد: پیرو 
دستور حکیمانه و پدرانه مقام معظم 
رهبری مبنی بر اعمال بخشودگی، 
رئیس جمهور نیز ضوابط آن را ابلاغ 
کرد که جای تحسین دارد، با این 
اقدام به نوعی پیام مهربانی و وحدت 
به جامعه داده می شود. وی در ادامه 
اظهار کرد: علی رغم اینکه عده ای 
تلاش کردند که آگاهانه اقدامات 
مخربی را علیه نظام انجام دهند اما 
عده کثیری نیز به دلیل عدم آگاهی و 
به دنبال احساساتی که شکل گرفت 

دست به اقدامات نامناسبی زدند.
 آرمان ملی: شاید اگر همان زمان که 
احمدرضا رادان فرمانده کل فراجا در خصوص 
طرح برخورد با کشف حجاب و اجرای )قانون 
عفاف و حجاب( برنامه پلیس برای نحوه 
مواجهه با بدحجابی و بی حجابی را تشریح 
کرد که این طرح از 2۶ فروردین در سه 
حوزه خودرو، معابر و اماکن به مرحله اجرا 
در خواهد آمد جامعه و بسیاری از مجتمع ها، 
مراکز تفریحی و... این مساله را جدی تلقی 
می کردند امروز شاهد خبرهایی مبنی بر 
تعطیلی، پلمب یا اخطار پلمب به واحدهای 
صنفی مختلف نبودیم. چه اینکه قرار بر این 
بود که در حوزه صنوف در خصوص کشف 
حجاب و رفتار خارج از شئونات اسلامی 
ابتدا به آنها تذکر و اخطار پلمب داده شده 
و در صورت عدم تمکین پلمب شوندکه 
این موضوع شامل باغ تالارها، رستوران ها و 
مراکز بزرگ هم خواهد شد. اما عملکردهای 
اخیر نشان داد ارائه تذکر و صدور هشدار 
پلمب شامل تمام واحدهای صنفی شده که 
کشف حجاب در آنها صورت گرفته است؛ چه 
اصناف افراد معمولی جامعه چه واحدهایی 
که مالکیت یا مدیریت آنها متعلق به افراد 
مشهور از جمله هنرمند، بازیگر، ورزشکار 
یا سلبریتی باشد چرا که پلیس در اجرای 
قانون هیچ تفاوتی بین افراد قائل نیست. پس 
از طرح پلیس طی چند وقت گذشته شاهد 
پلمب یا تعطیلی برخی مراکز پاساژها و 
مجتمع ها به دلیل بی حجابی بوده ایم. چنانکه 
از جمله واحد های صنفی و رستوران هایی 
که در روزهای اخیر در پی کشف حجاب 
تذکر و اخطار پلمب گرفته است می توان 
به یک رستوران  معروف در کامرانیه اشاره 
کرد؛ همچنین به رستورانی دیگر در خیابان 
فرشته و رستوران دیگری منتسب به یک 
بازیگر مطرح سینما آن هم به علت کشف 

حجاب کارکنان. شنیده ها حاکی از آن است 
که اخطار پلمب پلیس اماکن برای واحد های 
صنفی متعلق به یک وزارتخانه نیز صادر 
شده است. در این بین اداره اماکن به سراغ 
پاساژها و مجتمع های تجاری هم رفته و با 
توجه به شرایط موجود در آنها به هیات مدیره 
مجتمع ها تذکر داده است. گفتنی است اخبار 
و مشاهدات عینی حکایت از این دارد که 
اداره اماکن به علت کشف حجاب، تعدادی از 
واحد های صنفی کاخ موزه سعدآباد را پلمب 
کرده است و در این بین هیچ فرقی بین پلمب 
واحدهای متخلف وابسته به میراث فرهنگی با 
واحدهای دیگری همچون واحد های شخصی 
نیست؛ چراکه نصب بنر بر روی واحد های 
صنفی متخلف نشان از برخورد پلیس با این 
موضوع دارد؛ چنانکه در خیابان شریعتی، 
مطهری و شهدای ناجا چند داروخانه به 
دنبال کشف حجاب کارمندانش پلمب و بنر 
مربوطه بر روی داروخانه ها نصب شده است. 
  از احتمال تعطیلی اپٌال تا رستوران 

سلبریتی ها
پس از اجرایی شدن طرح برخورد با کشف 
حجاب از سوی نیروی انتظامی هیات مدیره 
مجتمع تجاری »اٌپال« تهران تذکرهای 
متعددی از اداره اماکن مبنی بر جلوگیری از 
ورود افراد فاقد حجاب دریافت کردند و پس 
از بی توجهی هیات مدیره، پس از ساعاتی این 
مجتمع توسط اداره اماکن پلمب شد. هر چند 
که به نظر می رسد مسئول ضررهای مالی 
متصدیان و شاغلین واحدهای فعال در این 
مجتمع، هیات مدیره آن خواهد بود. همچنین 
طی روزهای اخیر اخباری دال بر احتمال 
پلمب رستوران »هیچ« مربوط به بهاره 
رهنما به علت کشف حجاب فروشندگان 
منتشر شده است.. از سوی دیگر رستوران 
»باب البحر« مربوط به علیرضا منصوریان 

واقع در شهر تهران به علت کشف حجاب از 
سوی متصدیان، از سوی اداره اماکن تهران 
هشدار پلمب دریافت کرده است. در همین 
راستا اخطار تعطیلی از سوی اداره اماکن به 
تعدادی از داروخانه های تهران به علت کشف 
حجاب ارسال شده است. خبرهای رسیده 
از پلیس امنیت عمومی حکایت از آن دارد 
که رستوران قلعه نویی به نام »باکارالانژ« 
واقع در میدان ونک به علت کشف حجاب 
فروشندگان توسط اداره اماکن تهران پلمب 
شده است. این رویه اداره اماکن که تبعیضی 
بین متخلفان قائل نیست قابل تقدیر و 
حمایت آحاد شهروندان است. این در حالی 
است که وکیل قلعه نویی این مساله را تکذیب 

کرده است. 
  دومین واحد صنفی محمدرضا گلزار 

در آستانه تعطیلی و پلمب
کافه »لوتک« واقع در خیابان فرشته تهران، 
به علت کشف حجاب شاغلین، از سوی اداره 
اماکن تهران اخطار پلمب دریافت کرده است. 
این دومین واحد صنفی مرتبط با گلزار است 
که طی هفته جاری از سوی اماکن هشدار 
دریافت می کند. پیش از این هم رستوران 
»کساب« که علی الظاهر متعلق به محمدرضا 
گلزار است از سوی اداره اماکن به علت کشف 
حجاب کارکنانش، هشدار دریافت کرده و 
در صورت تکرار پلمب خواهد شد. از طرفی 
رستوران »نامبر سیکس« متعلق به بستگان 
درجه یک کریم باقری به علت عدم رعایت 
حجاب از سوی اداره اماکن تهران مورد اخطار 
پلمب قرار گرفته است. اداره اماکن تهران برای 
تحکیم ارزش های اسلامی در جامعه و برخورد 
با کشف حجاب به سراغ برخی وزارتخانه ها 
نیز رفته است؛ برخی اخبار حکایت از اخطار 
پلمب اداره اماکن به واحدهای صنفی یکی از 

وزارتخانه ها دارد. 


